
MĚSÍČNÍK
PRO OBČANY VYSOČINY

ROČNÍK 20 ČÍSLO 3
DUBEN 2023

Náklad 237 000 výtisků

www.novinykrajevysocina.cz

Startuje nový ročník 
Vesnice roku

STRANA 3
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Konec testování  
v nemocnicích
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Turistická sezóna na Vysočině  
nabízí lákavé aktivity 
Letošní rok se ponese 
v duchu výročí sta let od 
smrti spisovatele Jaroslava 
Haška, který žil a také zemřel 
v Lipnici nad Sázavou.

EDITORIAL

Vysočina – Kraj mého srdce

Kraj mého srdce, to je tradič-
ní prestižní anketa pořádaná 
redakcí turistického časopisu 
KAM po Česku. A v ní ocenila 
odborná i laická veřejnost svým 
hlasováním Kraj Vysočina hned 
v šesti kategoriích. Tři zlaté a tři 
bronzové medaile jsou pro nás 
závazkem udržet vysokou úroveň 
služeb i nadále. A to i v sou-
vislosti s rostoucí návštěvností 
kraje, která už nyní přesahuje 
hodnoty před covidovou pande-
mií. V hromadných ubytovacích 
zařízeních na Vysočině se v roce 
2022 ubytovalo rekordních cca 
647 tisíc hostů. Za tímto úspě-
chem stojí nejen zvýšený zájem 
tuzemských turistů, ale také 
společné úsilí všech aktérů v ces-
tovním ruchu a všech úrovní de-
stinačního managementu v kraji. 
Za to jim patří velké poděkování. 
Těší mě také, že na mapě ob-
lastních organizací destinačního 
managementu přibyly v minu-
lém roce dvě nové – Vysočina 
West, propagující západní části 
kraje, a Kraj pod Javořicí, spo-
jující malebná města Telč, Třešť 
a Počátky. Obě oblasti nabízí ná-
vštěvníkům řadu volnočasových 
aktivit, historických a přírodních 
památek i zajímavých kulturních 
akcí. Pro zatraktivnění nabídky 
je také důležitá péče o památky 
a kulturní odkaz našeho regio-
nu. Kromě významných investic 
v našem kraji nezapomínáme ani 
na menší projekty. Svědčí o tom 
třeba i nominace v anketě Zlatá 
jeřabina, které mohou obyvatele 
kraje i jeho návštěvníky inspiro-
vat k dalšímu objevování Vyso-
činy. Těším se třeba na zpřístup-
nění věže kostela sv. Markéty 
v Jaroměřicích nad Rokytnou, 
znovuotevření zámku Červená 
Řečice nebo na nové prohlídkové 
okruhy zámku Telč. Inspirujte 
se i Vy na webových stránkách 
vysocina.eu a vychutnejte si jaro 
na Vysočině.

Roman Fabeš (STAN+SNK ED)
náměstek hejtmana Kraje Vysočina 
pro kulturu, památkovou péči,  
cestovní ruch a mezinárodní vztahy

Muzeum Vysočiny Havlíčkův 
Brod připravilo sérii kulturních 
a společenských akcí, mezi kte-
rými jsou zajímavé výstavy, ale 
také turistické pochody. Duchov-
ního otce vojáka Švejka si turisté 
mohou připomenout v hostinci 
U České koruny v Lipnici nad 
Sázavou, který provozují potomci 
spisovatele. A také návštěvou 
hradu, kde svého času sám Hašek 
provázel. Fanoušky archeologie 
potěší nová výstava v třebíčské 
zámecké konírně, která se věnuje 
archeologickým nálezům, ale také 
tomu, jak archeologové pracují. 
Moravské Budějovice zvou turisty 
na Expozici Řemesla a živnosti ji-
hozápadní Moravy, kde se sezná-
mí s historií řemesel od středo-
věku až po průmyslovou výrobu 
ve 20. století. Muzejníci mysleli 

i na děti a přizpůsobili jim tuto 
výstavu. „Na Vysočině jsme na 
nadcházející turistickou sezónu 
připraveni. Krajská příspěvková 
organizace Vysočina Tourism 
bude lákat k návštěvě našeho 
regionu pomocí marketingových 
kampaní zaměřených na gur-
mány, cyklisty, rodiny s dětmi 

a další,“ informuje náměstek 
hejtmana pro oblast cestovního 
ruchu Roman Fabeš (STAN+SNK 
ED). 

Expozice věnované  
umění a přírodě

Celoroční program Horácké 
galerie v Novém Městě na Moravě 

bude tradičně zaměřen především 
na umělce žijící v regionu. „Oproti 
předchozím letům se více otevírá-
me současnému nejaktuálnějšímu 
umění, na které je region Vysočiny 
bohatý. Samostatným výstavním 
projektem bude také vytvoření nové 
stálé expozice místního rodáka, 
akademického sochaře Vincence 
Makovského,“ přibližuje ředitelka 
Horácké galerie Věra Staňková. Po 
zimní pauze mohou návštěvníci za-
vítat od dubna do Muzea Vysočiny 
v areálu bývalého špitálu na Starém 
městě v Telči. Čeká na ně nová 
expozice Křehká krása rašelinišť. 
Oblastní galerie Jihlava připravila 
mezigenerační, tvořivý projekt 
Hvězdolet představující výhradně 
díla ze svých sbírek zaměřených 
nejen na rodiny s dětmi. 

Divadelní prohlídky  
na hradu Roštejn

Své brány otevře po zimě hrad 
Roštejn. O tuto památku se stará 
Kraj Vysočina, v minulých letech 
prošla významnou rekonstrukcí. 

� POKRAČOVÁNÍ�NA�STRANĚ�2

Hrad Kámen se připravuje na svou jubilejní 50. turistickou sezónu. Kvůli rekonstrukci bude ale kratší. 
FOTO: JAROSLAV LOSKOT

Tipy na výlety 
www.vysocina.eu 

OKRES JIHLAVA
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Studenti představili inovativní 
nápady v soutěži Ideathon 2023

Nemocnice v Kraji Vysočina končí s plošnými testy

Sedmi miliony kraj přispěje dobrovolným hasičům

Mezi Dalečínem a Unčínem auta 
neprojedou. Kvůli bezpečnosti

Fotovoltaické elektrárny na krajských 
budovách pomůžou s dodávkou energie

Středoškoláci z Vysočiny se 
zapojili v polovině února do 
soutěže Ideathon 2023. 

Na silnici druhé třídy mezi Da-
lečínem a Unčínem na Žďársku 
utichl koncem února veškerý 
provoz. Auta tudy nějakou dobu 
neprojedou. Silnice druhým rokem 
prochází rozsáhlou modernizací, 
během zimy tudy však mohly jezdit 
osobní auta a veřejná linková do-
prava. Kvůli padajícím kamenům 
a sesuvu půdy z přilehlého svahu 
se však veškerá doprava musela 
vrátit opět na objízdné trasy.

Součástí modernizace silnice 
II/357 mezi Dalečínem a Unčí-
nem byla kromě rozšíření vozovky 

také úprava přilehlého svahu. Už 
loni zde došlo k jednomu sesuvu 
půdy, který bylo nutné řešit, a na 
konci února se situace opakovala. 
„V místě sanace zhotovitel zpozo-
roval změny v soudržnosti a stabi-
litě masivu. Bylo zde velké riziko 
celkového nebo částečného sesuvu, 
proto technický dozor investora 
i koordinátor bezpečnosti doporu-
čili silnici uzavřít,“ vysvětlil náměs-
tek hejtmana pro oblast dopravy 
a silničního hospodářství Miroslav 
Houška (KDU-ČSL). 

� JANA�KODYSOVÁ

Parkovací dům v třebíčské nemoc-
nici, domov důchodců ve Ždírci 
u Jihlavy a budova krajského 
úřadu v Jihlavě mají jedno společ-
né – vedení kraje plánuje na tyto 
budovy umístit fotovoltaické elek-
trárny. „Investici za sedm milionů 
korun by z poloviny mohla pokrýt 
evropská spoluúčast,“ potvrdil 
záměry Kraje Vysočina hejtman 
Vítězslav Schrek (ODS+STO). 

Fotovoltaika by měla dodá-
vat energii pro vnitřní spotřebu. 
„V případě sídla Kraje Vysočina 
bude většina výroby spotřebována 
na provoz energeticky nejnároč-
nějších servroven, u parkovacího 
domu bude docházet k částečné 
spotřebě uvnitř objektu a pře-
bytek bude spotřebován ve 

vlastních provozech Nemocnice 
Třebíč, u Domova Ždírec se jedná 
o spotřebu vnitřního osvětlení 
a vzduchotechnických jednotek,“ 
vyjmenovává Hana Hajnová (Pi-
ráti), náměstkyně hejtmana Kraje 
Vysočina pro oblast regionálního 
rozvoje. To však není vše, co je 
v plánu. Projektová příprava ener-
getických projektů, jako je fotovol-
taika, zateplení a další systémy, se 
v budoucnu předpokládá například 
u pavilonu 13 Nemocnice Havlíč-
kův Brod, Domova pro seniory 
v Mitrově nebo v Třebíči. Kraj na 
projekční činnost vyčlenil další 
peníze v rámci rozdělení disponi-
bilního zůstatku hospodaření za 
rok 2022.

EVA�FRUHWIRTOVÁ

O testy na onemocnění covid-19 
není už mezi lidmi v Kraji Vysočina 
zájem. Všechny krajské nemocnice 
proto v polovině dubna ukončí 
veškeré testování metodou PCR 
i antigenními testy v odběrových 
stanech a mimo hlavní budo-
vy nemocnic. Na konci března 
skončí také unikátní systém kraje, 
skrze který se lidé mohli na testy 
objednávat. 

„Během února 2023 bylo v kraj-
ských nemocnicích provedeno 
pouze dvanáct placených testů. 
Zájem byl minimální,“ informoval 
náměstek hejtmana Kraje Vysočina 
pro oblast zdravotnictví Vladimír 
Novotný (ČSSD). Důvody jsou 
především dva. Prakticky nikde 
v zemích Evropské unie nejsou 
kvůli cestování vyžadovány PCR 
ani antigenní testy a tím druhým 
je fakt, že dopady onemocnění jsou 
až na výjimky mírné. 

V případě, že bude mít někdo 
o test zájem, může kontaktovat 

Testování pacientů na onemocnění covid-19 v Kraji Vysočina. FOTO: JAROSLAV LOSKOT

recepce nemocnic a domluvit se 
individuálně. Lidé se mohou také 
obracet na své praktické lékaře.

Kraj Vysočina na počátku 
epidemie vytvořil systém, který 
předběhl centrální verzi. Ten 

nyní společně s testováním také 
končí. Skrze speciální aplikaci si od 
dubna 2020 zarezervoval zdravot-
nický personál a veřejnost celkem 
1,5 milionu testů.

JANA�KODYSOVÁ

Kraj Vysočina dlouhodobě podpo-
ruje jednotky dobrovolných hasičů. 
V letošním roce na činnost kraj-
ských sdružení zaštítěných Sdruže-
ním hasičů Čech, Moravy a Slezska 
uvolnil 2,2 milionu korun. Tato 

částka pomůže především s výcho-
vou hasičské mládeže. 

„Peníze mohou krajská sdru-
žení využít při pořádání soutěží 
mladých dobrovolných hasičů na 
úrovni okrsků a okresů nebo na re-
prezentaci při hasičských slavnos-
tech. Například loni z těchto peněz 
dostali příspěvek hasiči z Dudíko-
vic, kteří vyjeli v říjnu na meziná-
rodní soutěž do Bulharska,“ říká 
hejtman Kraje Vysočina Vítězslav 
Schrek (ODS+STO).

Další suma ve výši 4,4 milionu 
korun, která je letos alokována ve 
Fondu Vysočiny, půjde na nákup 
dopravních aut, na opravy požár-
ních zbrojnic a na další rozvojovou 
činnost sborů.

JANA�KODYSOVÁ

Činnost mladých dobrovolných hasičů v Kraji Vy-
sočina. FOTO: 2X JANA KODYSOVÁ

Tři hlavní partneři z Kraje Vy-
sočina – Microsoft CZ, Skupina 
ČEZ a IP POLNÁ vypsali „výzvy“, 
které tříčlenné skupinky studentů 
zpracovávaly. Skupina ČEZ přišla 
s tématem Energetická gramot-
nost, tedy jak atraktivně představit 

téma energetiky mladým lidem. 
Letošního ročníku se zúčastnilo 
celkem šestnáct týmů ze středních 
škol napříč Krajem Vysočina. 

Pro posílení prezentačních 
dovedností soutěžících a také 
komunikace v cizím jazyce proběhl 
Ideathon 2023 kompletně v ang-
ličtině. Vítězné týmy získaly nejen 
hodnotné ceny, ale i nové kontakty 
pro spolupráci s firmami působící-
mi v regionu. 

„Kraj Vysočina pro trojici 
vybraných účastníků soutěže při-
pravil speciální cenu, a to účast 
na znalostní technologické cestě 
na Taiwan, která se uskutečni-
la v polovině března,“ přiblížil 
radní Kraje Vysočina pro oblast 
školství a informačních tech-
nologií Jan Břížďala (Piráti), 
který se Ideathonu po oba dny 
účastnil.

� EVA�FRUHWIRTOVÁ

Se studenty probíral jejich inovativní nápady krajský radní Jan Břížďala. FOTO: KRAJ VYSOČINA

Nestabilní svah zavřel silnici druhé třídy mezi Dalečínem a Unčínem. FOTO: KRAJ VYSOČINA

DOKONČENÍ�ZE�STRANY�1

Díky ní si mohou rodiny s dět-
mi užít novou expozici v prostoru 
malého a velkého hradního ochozu, 
která je přístupná volně bez prů-
vodce. Nově je také přístupná kaple 
sv. Eustacha, do které bylo před tím 
možné pouze nahlédnout z ochozu. 
Letní prázdniny odstartují na hradě 
divadelními prohlídkami nazva-
nými Svatební zvony pánů zlaté 
růže v podání Divadelního souboru 
Karla Čapka z Třeště. 

Hrad Kámen letos čeká velká pro-
měna. Potrvá tři roky

Hrad Kámen letos zahájí jubi-
lejní padesátou sezónu. Tu ovšem 
nedokončí, protože do útrob 
hradu nastoupí dělníci. Původně 
měl být Kámen zavřený od konce 
loňského roku, stavební práce na 
obnově hradu se však posunuly. 
Hned první aprílový víkend zahájí 
na hradě prohlídky expozic za 
snížené vstupné. Prodloužený 
velikonoční víkend nabídne hrad 
s velikonočními zvyky a tradicemi. 

O letních prázdninách se návštěv-
níci mohou těšit opět na oblíbené 
akce Hrad Kámen napříč stoletími 
a Kámenské hradohraní. Rozlou-
čení se stávajícími expozicemi je 
na programu poslední srpnový 
víkend. Poté se hrad na tři roky 
uzavře veřejnosti. Generální 
rekonstrukce objektu a vytvoření 
nových expozic vyjde na 110 mili-
onů korun, většinu nákladů Kraj 
Vysočina jako vlastník objektu 
pokryje z dotací.

� EVA�FRUHWIRTOVÁ

Turistická sezóna na Vysočině  
nabízí lákavé aktivity 

Velikonoce na hradě Kámen. FOTO: HRAD KÁMEN
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Kdo naváže na Třeštici? Obce 
se mohou hlásit do Vesnice roku

Rozšířené dotace. Nové ordinace 
dětských lékařů zaplatí kraj

Krajské asistenční centrum  
pomoci Ukrajině funguje v Jihlavě už rok

Vedení Kraje Vysočina rozšiřuje 
nabídku dotací určených městům, 
nyní i konkrétním lékařům a pro-
vozovatelům nových pediatrických 
ordinací. Kromě nich mohou 
i nadále o dotace z Fondu Vysočiny 

žádat také stomatologové. Kraj 
za tímto účelem v letošním roce 
vyčlenil částku 1,5 milionu korun.

„V případě podpory pediatrické 
ordinace je maximální výše dotace 
na jeden projekt 300 tisíc korun. 
Peníze mohou dětští lékaři využít 
na výstavbu nové ordinace, pří-
padně na rekonstrukci a vybavení 
ordinace po lékaři, který svou čin-
nost ukončil,“ upřesnil náměstek 
hejtmana pro oblast zdravotnictví 
Vladimír Novotný (ČSSD). 

Na dotace ve výši 100 až 300 ti-
síc korun od kraje na nová pracovi-
ště mohou dosáhnout i stomatolo-
gové. V jejich případě kraj přihlíží 
k velikosti obce, kde bude ordinace 
otevřena.

� JANA�KODYSOVÁ

Až 300 tisíc korun na 
ordinaci nového pediatra.

i

Za rok fungování prošlo Krajským 
asistenčním centrem pomoci 
Ukrajině (KACPU) v Jihlavě téměř 
17 000 ukrajinských válečných 
uprchlíků. Do konce března bude 
centrum fungovat od pondělí 
do středy od osmi do sedmnácti 
hodin. 

ubytování pro uprchlíky. Roční 
fungování KACPU v Jihlavě stálo 
podle krajských statistik zhruba 
jeden milion korun. Nad rámec 
těchto výdajů poskytovali centru 
potravinovou pomoc dobrovolní-
ci, Český červený kříž a Charita. 

Hasiči zajistili nouzové 
ubytování pro 2 150 osob.

i

„Vzhledem k tomu, že během 
dvou dnů odbavíme v průměru 
sto nových osob a zhruba šesti 
pomůžeme najít ubytování, je 
tento režim postačující. Od dubna 
bude provoz řídit odbor azylové 
a migrační politiky Ministerstva 
vnitra. Hasičský záchranný sbor 
bude nadále řešit zabezpečování 

Hejtman Kraje Vysočina Vítězslav 
Schrek (ODS+STO) při březnovém 
jednání Krizového štábu Kraje 
Vysočina ocenil práci všech lidí, 
kteří chod KACPU zajišťovali nebo 
zajišťují.

EVA�FRUHWIRTOVÁ

Obce na Vysočině se mohou hlásit do nového ročníku soutěže 
Vesnice Kraje Vysočina roku 2023. V loňském roce se dařilo 
Třeštici na Jihlavsku, která vyhrála krajské kolo a v celostátním 
brala stříbrnou pozici. Bonusem byla Cena veřejnosti. 

V úspěšné obci se 175 obyvateli se 
na začátku března konal motivační 
seminář, který měl za úkol inspi-
rovat obce k podání přihlášky do 
soutěže.

„Jsem moc zvědavá, zda 
někdo naváže na loňskou spani-
lou jízdu Třeštice. Soutěž může 
obcím pomoci k zviditelnění, ale 

i k představení výsledků práce 
místních občanů, zástupců spolků 
a organizací,“ uvedla náměstkyně 
hejtmana pro regionální rozvoj 
Hana Hajnová (Piráti). 

Dalšími důvody, proč se přihlá-
sit, může být poděkování občanům 
za spolupráci nebo získání finanční 
odměny. Vítěz celostátního kola 

VESNICE ROKU

Zlatá stuha – vítěz krajského 
kola, který postupuje do národ-
ního kola
Modrá stuha – ocenění za 
společenský a spolkový život
Bílá stuha – ocenění za činnost 
mládeže
Oranžová stuha – ocenění za 
spolupráci obce a zemědělské-
ho subjektu
Zelená stuha – ocenění za péči 
o zeleň a životní prostředí
Přihlášení do soutěže 
do 29. dubna 2023. Více 
na www.vesniceroku.cz

si přijde na více než milion ko-
run. Nový ročník bude oficiálně 
vyhlášen 30. března, obce mohou 
podávat přihlášky až do 29. dubna 
2023. Zájemce čeká letos několik 
změn, které celou administraci 
soutěže zjednoduší. Vesnice roku 
se mohou zúčastnit obce vesnické-
ho charakteru do 7 500 obyvatel, 
které mají zpracovaný vlastní 
strategický dokument zabývající 
se rozvojem obce. V krajském kole 
mohou obce bojovat o pět dílčích 
ocenění.

JANA�KODYSOVÁ

Vyhlášení vítěze krajského kola soutěže v Třeštici. FOTO: KRAJ VYSOČINA

Pohled na náves Vesnice roku Kraje Vysočina 2022 Třeštice na Jihlavsku. FOTO: ARCHIV SOUTĚŽE

Vysočina je předním hráčem v digitalizaci 
zdravotnictví a stavebního řízení

Jako provozovatel Národního 
kontaktního místa pro elektro-
nické zdravotnictví se Vysočina 
podílí i na rozvoji přeshraničního 
předávání laboratorních zpráv, 
propouštěcích zpráv a dalších 
zdravotnických dokumentů. Od 
března fungují také zahraniční 
eRecepty. „Umožňují českým 
občanům, aby si své léky vyzvedli 
v zahraničních lékárnách, totéž 
umožní cizincům na území České 
republiky,“ vysvětluje hejtman 
Kraje Vysočina Vítězslav Schrek 
(ODS+STO). 

Kraj Vysočina dále podporuje 
snahu o zrychlení a elektronizaci 
stavebního řízení prostřednictvím 

Vicepremiér pro digitalizaci Ivan Bartoš představil v Jihlavě fungování Digitální a informační agentury. 
FOTO: EVA NEUWIRTHOVÁ

krajského portálu územního 
plánování a připravujeme novou 
službu pro urychlení procesů vyja-
dřování se ke stavbám. Aktuálním 
tématem je také zlepšení kyberne-
tické bezpečnosti a odolnosti proti 
kybernetickým útokům a zneuží-
vání IT pro kriminální činnost.

To, co dělá Kraj Vysočina 
v oblasti digitalizace, představil 
hejtman Kraje Vysočina v Jihlavě 
koncem února při setkání s vice-
premiérem pro digitalizaci Iva-
nem Bartošem. Ten přijel předsta-
vit nově vzniklou státní Digitální 
a informační agenturu a jejího 
ředitele Martina Mesršmída.

EVA�FRUHWIRTOVÁ

Přivezte své tradiční výrobky  
na výstavu Země živitelka

Koncem srpna se uskuteční 
tradiční národní výstava Země 
živitelka v Českých Budějovicích. 
Mezi vystavovateli nebudou chybět 
producenti z Vysočiny. 

„Právě nyní se mohou hlásit 
producenti, kteří mají zájem 
prezentovat se na této prestižní 
a tradiční výstavě na společném 
stánku s Krajem Vysočina,“ vyzývá 
radní pro oblast zemědělství Pavel 

Hájek (STAN+SNK ED). Vystavo-
vatel nebude hradit žádné poplat-
ky za účast, pouze si přiveze své 
výrobky, které si bude prodávat 
po celou dobu výstavy, a zajistí si 
obsluhu stánku. Zájemci o účast na 
Zemi živitelce mohou do 31. května 
kontaktovat Jitku Merunkovou 
na telefonu 724 650 171 nebo Evu 
Noskovou na čísle 734 694 492.

� EVA�FRUHWIRTOVÁ

Země živitelka je jedním z největších a nejnavštěvovanějších veletrhů v České republice. FOTO: KRAJ VYSOČINA

Těmito dveřmi prošlo téměř 17 000 lidí prchajících před válkou na Ukrajině. FOTO: KRAJ VYSOČINA
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NÁZORY ZASTUPITELŮ

Stránka určená pro zastupitele Kraje Vysočina, kde jednotliví autoři vyjadřují svoje názory a postoje, které se nemusí shodovat se stanoviskem redakce. Autoři odpovídají za pravdivost, věcnou správnost 
a původnost sdělení. Příspěvky jsou zveřejňovány podle pravidel schválených Redakční radou novin Kraje Vysočina.

DIA – se není třeba bát!
V poslední únorový den se v sídle Kraje Vysoči-

na v Jihlavě uskutečnila konference na téma pře-
rodu českého eGovernmentu. Součástí diskuzního 
panelu byly i informace o nově zřizované Digitální 
informační agentuře (DIA), která je těsně před 
rozběhem (1. dubna 2023). Vzor pro zřízení DIA si 
vláda vzala ze států s vyspělou digitalizací státu, 
například z Estonska, Velké Británie či Dánska. 
Ivan Bartoš – místopředseda vlády pro digitalizaci, 
a Martin Mesršmíd, nový ředitel DIA, s diváky živě 

Mocná sociální politika
Když jsem před více jak dvaceti pěti lety vstu-

povala do politiky, byla sociální práce dominantní 
rolí státu a na okraji zájmu nevládního sektoru. 
Občany České republiky více zajímala ekonomická 
prosperita a pracovníci působící v organizacích so-
ciální práce byli buď úředníci, nebo dobrovolníci, 
charita, lidi s touhou altruisticky pomáhat potřeb-
ným. Řekla jsem si, že být veřejně aktivní a hlásit 

Na Erasmus už od školky
Čas od času se v médiích objevují mapy 

a infografiky, které porovnávají kvalitu vzdělávání 
a vzdělávací neúspěchy či nerovnosti s různý-
mi sociálními ukazateli (mírou destabilizující 
chudoby, situací v oblasti exekucí) napříč celou 
ČR. Vysočina z nich většinou na první pohled 
vystupuje jako region, ve kterém se neprojevují 
žádné výrazné problémy.

Bylo by samozřejmě zavádějící, kdybychom 
se na základě těchto map uchýlili k závěru, že 
je u nás vše růžové a nemusíme se nijak zvlášť 

diskutovali a snažili se odborné veřejnosti před-
stavit koncept fungovaní agentury, její pravomoci 
a strukturu. Padaly dost ožehavé otázky, které, jak 
se říká, byly přímo na tělo. Ve výsledném hlasování 
o otázce, zda považují odborníci, DIA za dobrý ná-
pad, nakonec zvítězila odpověď, že ano, ale bude 
jej (tento koncept) třeba doladit.

Na následné tiskové konferenci Ivan Bartoš 
pochválil Kraj Vysočina a řekl, že vnímá Vysočinu 
jako lídra a inspiraci pro další regiony v oblasti 
digitalizace či služeb, které dokáže například Vyso-
čina poskytovat státu jako celku.

Možná se zdá, že tak nějak s DIA kupujeme 
zajíce v pytli, ale já pevně věřím, že toto je jedním 
z prvních nezbytných důležitých kroků, které 
bude nutné uskutečnit k tomu, abychom konečně 
pohnuli s digitalizací státní správy a nejen jí.

Jak říká klasik: „Vize bez akce je sněním, akce 
bez vize je noční můrou.” Tak doufám, že to 
neskončí jen u snění a populismu, tak jak jsme to 
viděli u předešlých vlád.

se k profesionalizaci sociální práce a nevládního 
sektoru v této oblasti stojí za to. Sociální politika 
se za dobu od sametové revoluce proměnila 
a získala o hodně větší prestiž. Jsem za to ráda, 
ale zároveň si uvědomuji, že jako politik nemohu 
jen upřednostňovat spokojenost voliče té či oné 
handicapované skupiny, ale mým posláním je 
podporovat takové systémové změny, které nebu-
dou krátkozrakými sliby, jako například uvažované 
plošné zavedení obědů zdarma do škol. S etickým 
náhledem a názorovou střízlivostí chci podporovat 
udržitelné a efektivní formy pomoci. Za stěžejní 
považuji zajištění důstojného stáří současným, ale 
i budoucím seniorům, pro zdravotně znevýhod-
něné udržení dostupné a kvalitní odborné pomoci 
a nízkopříjmovým rodinám s dětmi dát šanci 
k získání dostupného sociálního bydlení. Rozpočty 
státu, krajů a obcí jsou omezené, proto není na 
místě pomoc rozdávat těm, kdo o ni nestojí. 

snažit. A nic takového se naštěstí ani neděje. 
Aktérů, kteří se na různých úrovních snaží naše 
školství posouvat, máme celou řadu. Mohlo by se 
zdát, že se změny dějí pomalu, z pohledu vnější-
ho pozorovatele se za poslední roky ale podařilo 
i mnoho dobrého. Ještě před necelými deseti 
lety nebylo běžné, aby na základních školách 
působili školní psychologové, dnes je tato praxe 
čím dál rozšířenější, stejně jako využívání dalších 
podpůrných profesí. 

Z čeho mám ale velkou radost, je aktivita, 
která vychází zdola, od samotných škol a po-
radenských pracovišť. Jednou takovou inicia-
tivou je akreditace v mezinárodním programu 
Erasmus+, kterou získalo jak město Jihlava, 
tak i Mateřská škola a Speciálně pedagogické 
centrum Jihlava. Znamená to, že pedagogové 
MŠ a ZŠ, ale například i ekonomové škol či 
pracovníci jídelen, budou moci až do roku 2027 
vyjíždět na zahraniční stáže a kurzy. Věřím, že 
zážitky z cest pomohou dále zlepšovat kvalitu 
školství v celém regionu.

Vláda prý na důchody nesáhne.  
Sliby – chyby.

Bez ohledu na zákonný nárok každý příjemce 
důchodu přijde od června měsíčně o 1 010 Kč. 
Místo slibovaných 1 770 Kč dostane „přidáno“ 
760 Kč. Státu prý hrozí rozsáhlé hospodářské 
škody a je nutné nezvyšovat neúměrně jeho 
výdaje, proto jsme narychlo v legislativní nouzi 
schvalovali snížení penzí. Přitom právě projedná-
vání změny důchodů ve stavu legislativní nouze 
je velmi sporné a upozorňují na to i renomova-
ní právníci. A jen to ukázalo, jaký strach měla 

Participativní financování sociálních služeb
Predikce vývoje počtu obyvatel Kraje Vysoči-

na ve věku 65+ do roku 2050 je neúprosná. Ze 
současných více jak 104 tisíců seniorů bychom se 
měli dostat až na 148 tisíc. To je nárůst o téměř 
30 %. Statistiky jsou neúprosné i v nárůstu čísel 
u civilizačních seniorských chorob jako je demence 
a Alzheimer. U seniorů s těmito chorobami je téměř 
jistá postupná nesamostatnost a závislost na péči 
jiných osob. Velice často funguje rodina a nejbližší 
příbuzní, ale někdy chybí úplně nebo po nějaké 

z projednávání vládní koalice s jejím plným vědo-
mím, co před volbami garantovala svým voličům, 
tedy že na penze „nesáhne“. Podle vládnoucí 
pětikoalice má státní kasu zachránit 2,8 milionu 
důchodců, na kterých stát ušetří cca 19,4 mld. Kč. 
Jde o hromadné okradení důchodců za bílého 
dne. Nehorázné. Za opozici jsme ve sněmovně 
vydrželi bránit původní výši důchodů od úterý 
28. února do soboty 4. března – téměř bez 
přestávky, nakonec nás ale pětikoalice přehlaso-
vala. Sám jsem podal čtyři pozměňovací návrhy 
s cílem zachovat původní výši penzí. Bohužel 
také Senát ve středu 8. března – podle očekávání 
– schválil sporné snížení červnového navýšení 
důchodů a návrh má ještě posoudit, respektive 
podepsat, prezident Petr Pavel (do uzávěrky no-
vin jeho stanovisko nebylo jasné), který doufám 
vezme rozum do hrsti. V opačném případě jen 
letos přijdou penzisté v průměru o sedm tisíc 
korun. Vláda si myslí, že vyhrála, já si to osobně 
nemyslím, všechno se jim jednou vrátí. Za hnutí 
ANO budeme vždy stát na vaší straně.

době již nejsou schopni náročnou péči zvládat. 
Na řadu přicházejí terénní a pobytové sociální 
služby. A k tomu, aby byly dostupné pro všechny 
i za několik desítek let, je nutné je neustále rozvíjet, 
rozšiřovat a zkvalitňovat. Což vede k neustálému 
navyšování finančních prostředků. V tuto chvíli se 
na financování sociálních služeb podílí především 
stát, kraje a obce III. typu. Řada obcí I. a II. typu také 
na činnost některých sociálních služeb přispívá, ale 
jedná se o ad hoc přístup, který nemá návaznost 
na celkovou potřebnost sociálních služeb v daném 
správním obvodu. Proto nyní pro malé obce připra-
vujeme nový koncept spoluúčasti na financování 
sociálních služeb, vycházející z počtu obyvatel 
v dané obci. Jsem přesvědčen, že největší finanční 
břemeno i nadále zůstane na státu, krajích a velkých 
obcích, ale i ty nejmenší obce by se na fungování 
sociálních služeb finančně podílet měly. Pak bude 
naší povinností na oplátku zajistit dostupnost 
a odpovídající kvalitu těchto služeb po celém území 
Vysočiny. A to mohu za kraj slíbit!

Martin Kukla 
(ANO 2011)
poslanec  
a zastupitel  
Kraje Vysočina 

Obecní cesty jsou šancí pro pestrou krajinu
Před rokem jsem se v komentáři zastupitele 

zamýšlel nad tím, jak někteří „zemědělci“ pravidel-
ně ukusují výměry z remízků, alejí či mezí u silnic 
a cest. Jak ve jménu „dotací na metr“ poškozují 
kouzelný a historický ráz krajiny, ničí rostlinnou 
a živočišnou pestrost ale napomáhají půdní erozi. 
Cesta ke změně je dlouhá a vede přes změny 
dotačních podmínek, větší kontrolu či trpělivou 
komunikaci se zemědělci. 

Jednou z cest, jak pestrost naší krajině vracet, 
je i snaha obcí či spolků obnovovat staré aleje 

Partyzánské hnutí na Vysočině
Letos uplyne 78 let od konce 2. světové 

války. To si všichni připomeneme v květnových 
dnech. Dny březnové a dubnové patří vzpo-
mínkám na události související s partyzán-
ským hnutím na celé Vysočině. Právě poslední 
týdny před koncem války partyzánské operace 
vrcholily za vydatné pomoci místních obyvatel. 
Destrukční a bojové akce různé četnosti usku-
tečňovaly skupiny Jan Kozina, Zarevo, Mistr Jan 

Nezastavujeme,  
máme zpoždění!

Tahle legendární věta z trilogie Slunce, seno 
nás baví už hodně dlouho. Bohužel už podstat-
ně méně zábavná je v poslední době situace na 
trase Jihlava – Brtnice – Okříšky – Třebíč, kde 
autobusy sice zastavují, leč cestující přesto ne-
berou. Jedná se konkrétně o linku 790200 Praha 
– Třebíč, která od 1. ledna 2023 nefunguje jako 

nebo polní cesty. Mám radost, že nově přispívá 
i Kraj Vysočina. Program Ekologická výchova 
nově podpořil prvních šest projektů na přípravu 
dokumentace, zaměřené na péči o významné 
krajinné prvky. Nyní mohou obce či spolky 
získat peníze na přípravu těchto projektů. Díky 
patří zastupitelce Blance Lednické, radnímu 
Pavlu Hájkovi a také kolegům z odboru životní-
ho prostředí.

Je to tedy i výzva pro starosty, zastupitele 
obcí či spolky. Zamysleme se. Nemáme v katast-
ru obecní cesty, které jsou dnes rozorané a které 
má smysl obnovit? Cesty, jež pomohou dělit 
lány, brání erozi a zajistí prostupnost krajiny pro 
pěší? Na projekt přispěje kraj v rámci zmíněné 
dotace a na realizaci lze získat až 100% podporu 
od Agentury ochrany přírody. No a když se do 
sázení zapojí i místní, tak má nakonec radost 
jak příroda, tak sousedé, nakonec i hospodský. 
Několik podobných projektů mám za sebou, tak 
zájemcům rád poradím. Každá drobnost zde má 
smysl.

Hus, Dr. Miroslav Tyrš, Za Prahu a Čapajev. Každá 
ze skupin měla své dočasné zázemí v různých 
koutech Vysočiny, ukryté v jejich hlubokých 
lesích. Partyzánské hnutí tak vyvolává smíšené 
emoce na Havlíčkobrodsku, Světelsku a Ledeč-
sku, v okolí Humpolce, na Žďársku, Ždírecku, 
Přibyslavsku a na Chotěbořsku. Některá místa 
úkrytů, setkávání a střetů bychom dnes v lesích 
poničených kůrovcem a silnými větry těžko 
hledali. Jedním z konkrétních navštěvovaných 
pietních míst jsou Leškovice. Zde přišlo o život 
z 26. na 27. března 1945 sedm členů štábu 
skupiny Mistr Jan Hus. Šlo o největší úspěch 
okupantů při likvidaci obávaných partyzánů. 
Urny s ostatky padlých jsou zazděny v pa-
mátkově chráněném díle architekta Jaroslava 
Fridy, z žuly a pískovce vytvořeného Památníku 
padlých partyzánů z roku 1955. Cizí lidé sem 
pokládají květiny. Vlastní rodiny si padlí mladí 
lidé nestačili založit, smrt jim to nedovolila. 

místní spoj. Jinými slovy, z Prahy můžete jet do 
kterékoliv zastávky, z Jihlavy pouze do Třebíče. 
Cestující do Brtnice a Okříšek v Jihlavě řidič  
prostě nenaloží. A to přesto, že v obou místech 
staví, aby mohli vystoupit cestující z Prahy ... Dle 
sdělení dopravce ICOM transport, divize TRADO, 
je důvodem souběh nedotované linky s linkami 
veřejné dopravy Vysočiny (VDV) v uvedeném 
úseku – a přes opakované protesty krajský úřad 
na tomto svém požadavku trvá. Otázkou je, zda 
se jedná opravdu o souběh, např. ve chvíli, kdy 
spoj VDV jede v 15.38 hod. a poté až v 18.41, 
takže autobus v 17.36 citelně chybí. Je absurdní, 
že vzniklou mezeru částečně vykrývají ostatní 
dopravci na stejné trase, kmko logis a Autoexpres 
CZ, kteří podobný problém neřeší. Nezbývá než 
doufat, že zdravý rozum nakonec zvítězí a lidé se 
budou moci vracet z práce v klidu bez půldruhé 
hodiny dlouhého čekání ...

Karel Dvořák
(KSČM)
zastupitel  
Kraje Vysočina 

Pavel Knežik
(Piráti)
zastupitel  
Kraje Vysočina

Eva Nováková
(PIRÁTI)
zastupitelka  
Kraje Vysočina

Martina Bártová
(ODS+STO)
zastupitelka  
Kraje Vysočina

Zdeněk Navrátil
(STAN+SNK ED)
zastupitel  
Kraje Vysočina

Jan Tourek
(KDU-ČSL)
radní  
Kraje Vysočina 

Marek Nevoral 
(KSČM)
zastupitel  
Kraje Vysočina
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Když je v domovech veselo. Masopustní veselí v Jeřabině

Hana Šmikmátorová maluje 
kraslice s horáckými motivy

Uklízet Vysočinu bude 
letos rekordní počet sběračů

Projekt Mládež kraji může 
finančně podpořit i váš nápad

Jaké to je mít plné hnízdo? 
Prozradí dokument České televize

Stavební práce na školách začínají. 
Dostanou nové střechy

Do akce Čistá Vysočina se zapojují i radní Kraje 
Vysočina. FOTO: KRAJ VYSOČINA

Velký úklid přírody se blíží. Už 
čtrnáctý ročník akce Čistá Vyso-
čina startuje 10. dubna a potrvá 
až do 23. dubna. Lidé napříč ce-
lým krajem zbaví příkopy u silnic 
a veřejná prostranství odpadků. 
Akce je rok od roku oblíbenější. 
V letošním roce se do ní přihlá-
silo téměř třicet tisíc účastníků 
a přes sedm stovek subjektů. To 
je opět o několik tisícovek více. 
Loni se zapojilo téměř 26 tisíc 
sběračů a 655 skupin. 

V roce 2022 dobrovolníci 
vysbírali 70 tun odpadu a ukli-
dili přes tři tisíce kilometrů 
kolem silnic. Kolik to bude 
v letošním roce, bude jasné na 
konci dubna.

Každý rok se do akce zapojují 
i členové Rady Kraje Vysočina. „Je 
důležité, abychom šli příkladem 
především našim dětem. Proto 
jsem ráda, že se každý rok zapojují 
i ty nejmenší děti ve školkách, ško-
lách i dětských domovech a jdou 
ulevit přírodě od odpadků. Všem 

účastníkům děkuji za ten rekordní 
zájem a přeji všem pěkné jarní 
počasí při sběru,“ uvedla k akci 
náměstkyně hejtmana pro oblast 
regionálního rozvoje Hana Hajno-
vá (Piráti).

Akce se koná u příležitosti Dne 
Země, který připadá na 22. duben 
a přispívá ke zlepšení stavu život-
ního prostředí v našem kraji. 

JANA�KODYSOVÁ

Mladí lidé mohou získat peníze 
na své projekty, kterými budou 
chtít zlepšit život v místě, kde žijí. 
Program Mládež kraji na Vysočině 
zastřešuje Rada dětí a mláde-
že kraje Vysočina ve spolupráci 
s Ministerstvem školství, mládeže 
a tělovýchovy. 

Finančně se podílí i Kraj Vysoči-
na. „Zajímavé nápady, které zlepší 

život, jako jsou třeba aktivity pro se-
niory, pomoc hendikepovaným, ale 
i spousta jiných, podpoříme část-
kou od pěti do třiceti tisíc korun,“ 
informuje koordinátorka projektu 
Ivana Tvrdá. Nápady je potřeba při-
hlásit přes jednoduchý formulář do 
9. dubna. Více informací na webu 
vysocina.mladezkraji.cz.

EVA�FRUHWIRTOVÁ

Čtrnáctidílný cyklus o pěstounech 
ze všech koutů České republiky 
nazvaný Plné hnízdo ukazuje, že 
být pěstounem není žádná hračka, 
ale rozhodně to stojí za to. 

12. dubna. „Dokumenty by měly 
zvýšit u veřejnosti povědomí o pěs-
tounství a třeba se podaří někoho 
motivovat k tomu, aby vytvořil dě-
tem náhradní rodinu,“ míní kraj-
ský radní pro oblast sociálních věcí 
Jan Tourek (KDU-ČSL). K březnu 
2023 eviduje krajský úřad celkem 
41 dětí, které by mohly žít v pěs-
tounské rodině. Jedná se převážně 
o děti z velkých sourozeneckých 
skupin, děti se zdravotním či 
mentálním handicapem, pro které 
bohužel nejsou v evidenci zájemci 
o pěstounskou péči. Nejčastěji se 
podaří zprostředkovat pěstoun-
skou rodinu jednotlivým dětem 
v předškolním věku.

EVA�FRUHWIRTOVÁ

Příběh pěstounské  
rodiny z Vysočiny  
uvidíte 12. dubna.

i

Co epizoda, to jedna rodina a ta 
největší překvapení, která ji na 
cestě k plnému hnízdu potkala. 
Příběh pěstounské rodiny z Vyso-
činy můžete v České televizi vidět 

Klienti krajských domovů se 
v posledních týdnech bavili ma-
sopustními veselicemi. Ať už šlo 
o zábavu přímo v domově, a nebo 
si zájemci nenechali ujít nějaký 
ten masopust přímo v ulicích 
obcí a měst. Například klienti 
z Chráněného bydlení v Hum-
polci, které patří pod Domov 
Jeřabina Pelhřimov, vyjeli na 

masopust do Humpolce. Bavili 
se také v Onšově. Veselo bylo 
i přímo v sídle pelhřimovské 
Jeřabiny. V Denním stacionáři se 
konal masopust ve vlastní režii 
klientů, předcházely tomu pečlivé 
přípravy. Nechyběly koblížky ani 
propracované masky. 

„Masopustní oslavy patří už 
k tradičním akcím v krajských 

domovech. Jsem rád, že jak klien- 
ti, tak zaměstnanci se k těmto 
oslavám připojují a užívají si je. 
Takové akce patří vždy k vítané-
mu zpestření života v sociálních 
službách. Klienti při tom navazují 
kontakty a přátelské vazby,“ sdělil 
radní Kraje Vysočina pro sociální 
oblast Jan Tourek (KDU-ČSL).

JANA�KODYSOVÁ

Klienti Denního stacionáře Domova Jeřabina v Pelhřimově si užili masopustní veselici. FOTO: 2X MILAN ŠUSTR

S příchodem jara se blíží 
také Velikonoce. Kromě 
pomlázky patří k těmto 
svátkům kraslice. Hana 
Šmikmátorová je malířka 
horáckých kraslic, rodačka 
z Jihlavy. Je nositelkou titulu 
Mistryně lidové umělecké 
tvorby kraslic a také 
Mistryní tradiční rukodělné 
výroby Kraje Vysočina.

Co je to za techniku, kterou 
používáte? 

Je to vosková batika, na vajíčko 
maluji včelím voskem. Používám 
redispero. Pro tuto techniku jsou 
zapotřebí jen bílá vajíčka. Když 
mám na vajíčku vše, co chci, aby 
bylo bílé, tak ho vložím do žluté 
barvy. Poté vytáhnu a pokračuji 
v malování. Maluji na plná vajíčka, 
vyfouknu je, až když jsou namalo-
vaná. Nad lihovým kahanem va-
jíčko nahřeji a hadříkem pak setřu 
vosk. Tím vystoupí dekor, který je 
různobarevný podle toho, jak jsem 
postupně malovala. 

Jaké motivy nejčastěji 
malujete?

Zaměřuji se na horácké motivy, 
jsou to stromečky, srdíčka, věneč-
ky, symboly rodícího se nového 
života. Krásná je cestička zamilo-
vaných – to jsou srdíčka propojená 
větvičkou s lístečky, je to cesta od 

srdce k srdci. Věnuji se i figurální 
malbě postav, které jsou oblečené 
v telečském nebo pajerském kroji.

Kdo vás naučil malovat kras-
lice? Jak jste se vlastně stala 
malérečkou? 

Učil mě sám pan Vratislav Bělík, 
národopisec, spisovatel, kterému 
vděčíme za uchování horáckých 
zvyků, krojů, výšivek a motivů spo-
jených s Horáckem a Podhorác-
kem. Pocházel od vás z Rouchovan. 
V Jihlavě jsem zpívala a tančila 
ve folklorním souboru Vysočan, 
který spolupracoval s Třebíčanem. 
Tenkrát náš vedoucí Milan Brtník 
pozval Vratislava Bělíka a udělali 
pro členy Vysočanu kurz. Mně bylo 
osmnáct, a tak jsem se do malová-
ní kraslic zamilovala, že mi to zů-
stalo. Používám řadu jeho motivů. 

On sám kraslice maloval a pro mě 
zůstává tím nejlepším. Mám od něj 
kraslici, kde namaloval žitné pole, 
klásky. A když to vajíčko otáčíte, je 
to, jako když do nich fouká vítr. 

Kde můžeme vaše kraslice 
vidět? A třeba se inspirovat? 

V muzeu v Novém Městě na 
Moravě až do 23. dubna. Ve svých 
sbírkách je mají i další muzea na 
Vysočině, v Brně a jsou i součástí 
soukromých sbírek. 

Máte v rodině pokračovatele 
v malování kraslic? 

Máme dva syny, jeden je foto-
graf, druhý zpěvák. V mých šlé-
pějích sice nejdou, ale když jeden 
z nich zveřejnil vajíčko, které sám 
maloval, tak měl velké ohlasy. 

EVA�FRUHWIRTOVÁ

Hana Šmikmátorová vytváří ornamenty na vajíčku roztaveným včelím voskem pomocí redispera. 
FOTO: ARCHIV HŠ

Rekonstrukce školních budov 
v majetku kraje budou pokračo-
vat i v letošním roce. V jarních 
měsících začne plánovaná oprava 
střechy odloučeného pracoviště 
jídelny a internátu Gymnázia, SOŠ 
a VOŠ Ledeč nad Sázavou. Hlavní 
část oprav poběží v době letních 
prázdnin, na běžný provoz školy 
proto práce nebudou mít vliv. 
„Čekají nás čtyři měsíce intenziv-
ních oprav, které bude kraj hradit 
ze svého rozpočtu,“ uvedl Karel 
Janoušek (ODS+STO), radní Kraje 
Vysočina pro oblast majetku.

Mnohem větší modernizace 
čeká v letošním roce ještě Střední 
umělecko-průmyslovou školu He-
lenín v Jihlavě. Kromě nové střechy 
škola vyroste o jedno patro. Zdejší 

škola slouží kromě výuky také jako 
domov mládeže. „Zrekonstruuje-
me všechna tři obývaná patra, do 
nových pokojů vestavíme sociální 
zařízení, upravíme příčky, udělá-
me nové podlahy, vyměníme okna 
a přistavíme jedno celé obytné pat-
ro. Nově vznikne 64 pokojů pro 132 
studentů,“ dodal Janoušek. Před-
pokládaný objem prací vyjde na 133 
milionů korun a začít by se mohlo 
okamžitě po vysoutěžení dodavatele 
během letních měsíců. Hotovo by 
mělo být na podzim 2024. Na tuto 
náročnou rekonstrukci chce Kraj 
Vysočina získat dotaci z Operačního 
programu Životní prostředí, proto-
že projekt zohledňuje energetické 
úspory.

JANA�KODYSOVÁ
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Havel MOUKA

Inzerci v těchto novinách  
pro vás zajistí:

mouka@regvyd.cz
602 557 777
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Environmentální výuka v praxi aneb jak se recykluje mobilní telefon
Elektronické hračky, kuchyňský robot, mixéry, 
fén, tiskárny i  tablety. V  každé domácnosti se 
nachází spousta drobného elektronického za-
řízení, které jednoho dne vyměníme za nové 
a  modernější. Jenže co s  těmi, které už nepo-
užíváme? Díky recyklaci se mohou jednotlivé 
komponenty vrátit zpět do koloběhu. To ale 
není vše. Nejde pouze o znovu získání materi-
álů, ale také o odstraňování zdraví škodlivých 
látek, které se v  elektrospotřebičích nacházejí. 
Moderní recyklace elektroodpadu v jihlavském 
závodu Enviropol dokáže materiálově využít až 
95% hmotnosti. Denně tu zpracují až 150  tun 
elektroodpadu. Přímo do provozu umožňují 
nahlédnout také dětem ze základních škol. 

Školy mají o exkurze  
v Jihlavě zájem

Vidět celý proces recyklace na vlastní oči je 
mnohem účinnější než pouze poslouchat vý-
klad. To je základ pojetí environmentální a eko-
logické výchovy v jihlavském Enviropolu. Podle 
vedoucí exkurzí Dany Křížkové si právě u nich 
děti uvědomí, co vše se děje s  nepotřebnými 
elektronickými hračkami, telefony, kuchyňský-
mi roboty nebo fény. „Recyklace elektroodpadu 
tak není zcela přesné pojmenování. Spotřebiče 
se nejprve musí rozložit na jednotlivé kompo-
nenty a  odstranit baterie. Pro tyto potřeby se 
používá unikátní technologie tzv. smasheru, 
který připomíná velký buben pračky a  slouží 

právě k  uvolnění jednotlivých částí elektro-
odpadu. Teprve poté se tyto části dostanou na 
drticí linku,“ vysvětluje na exkurzích. Školy se 
mohou hlásit na exkurze prostřednictvím škol-
ního recyklačního programu Recyklohraní. 
Délka programu je uzpůsobena věku dětí a trvá 
zpravidla necelou hodinu. 

Elektroodpad patří k nejrychleji  
rostoucímu druhu odpadu 

Odhady říkají, že od roku 1993 vznik-
lo v  České republice 3,5 miliardy kilogramů 
elektroodpadu. Na výrobu moderní elektroni-
ky je potřeba více než 60 druhů materiálů. Ty 

je třeba nejprve vytěžit, poté zpracovat, z jed-
notlivých materiálů vyrobit komponenty a  ty  
smontovat do funkčního výrobku. Každým 
rokem se na celém světě prodá téměř 2 mili-
ardy kusů mobilních telefonů a několik stovek 
milionů kusů televizorů, počítačů, monitorů 
a  dalších elektrospotřebičů. Proto asi nikoho 
nepřekvapí, že elektroodpad patří v  současné 
době k nejrychleji rostoucímu druhu odpadu 
nejen v České republice, ale také ve světě. Aby-
chom byli schopni zajistit trvalou udržitelnost, 
je třeba vysloužilé výrobky třídit a  následně 
recyklovat. Podle známého přísloví, že starého 
psa novým kouskům nenaučíš, se Enviropol 
společně s učiteli věnuje výchově k zodpověd-
nému přístupu k životnímu prostředí již u dětí 
školního věku. „Smyslem je ukázat nejen sa-
motný proces recyklace, ale také v nich probu-
dit jiný způsob myšlení, který spočívá v peč-
livém třídění a  předcházení vzniku odpadů.“ 
přeje si Dana Křížková. 
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POJĎ K NÁM STUDOVAT
A ZAŽIJEŠ STUDIUM PLNÉ PRAXE!

TE
CH

N
IC

KÉ
EK

O
N

O
M

IC
KÉ

ZD
R

AV
O

TN
IC

KÉ

STUDIJNÍ 
PROGRAMY 
A OBORY

Aplikovaná informatika

Bc.

Bc. Bc.

Bc.Bc. Bc.

Bc.

Ing.

Bc.

Porodní asistentka Všeobecná sestra

Cestovní ruch

Aplikované strojírenství

Zdravotně sociální péče

Finance a řízení

Aplikovaná technika 
pro průmyslovou praxi

Můžeš u nás studovat prezenčně i kombinovaně!

www.vspj.cz/eprihlaska

Přihlášky do 1. kola přijímacího řízení  
můžeš podávat do 10. května 2023.
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Otevřeno i v sobotu

od 7 – 11 h
cenová nabídka

+420 722 994 403
Betonárka Jihlava

Na Hranici 12, 586 01 Jihlava

 722 994 403       777 743 397
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Biatlonový svátek.  
Krajský stánek byl v obležení

Hledáme do týmu Krajského úřadu 
Kraje Vysočina kolegyně a kolegy 

na úseku dopravní obslužnosti (odbor 
dopravy a silničního hospodářství)

přihlášky do 12. 4., 12.00 hodin

Kompletní znění výběrových řízení
najdete na www.kr-vysocina.cz/kariera

Vysočina Arena v Novém Městě na Moravě hostila 
začátkem března kolo Světového poháru v biatlonu. Během 
čtyř dnů přišlo fandit 86 tisíc fanoušků z celého světa. 
Návštěvníci se mohli jít pobavit do stánku Kraje Vysočina, 
kde nebyla nouze o dárky, soutěže a dva šťastlivci si na 
závěr odnesli poukaz na víkendový pobyt na Vysočině.

„Připravili jsme bohatý program 
zaměřený na širokou veřejnost se 
zájmem o sport a aktivní trávení 
volného času. Lidé se tak mohli 
dozvědět několik zajímavých tipů 
na výlety po Vysočině, zasoutěžili 
si ve znalostním kvízu o Vysoči-
ně nebo si vyzkoušeli laserovou 
biatlonovou střelnici,“ popsal radní 

Kraje Vysočina pro oblast sportu 
Jan Břížďala (Piráti). Programem 
na krajském stánku provázela mo-
derátorka Hela Dvořáková, která 
návštěvníkům přinášela i nejčers-
tvější výsledky z biatlonových tratí.

Kdo chtěl, vyfotil se v biatlono-
vém fotokoutku, který zajišťovala 
Obchodní akademie a Hotelová 

škola Třebíč. Lidé si odsud odnesli 
informační materiály a propagační 
předměty pro malé i velké fanouš-
ky. Hejtman Kraje Vysočina Vítěz-
slav Schrek (ODS+STO) vylosoval 
na závěr dva výherce víkendového 
pobytu na Vysočině.

„Chtěl bych poděkovat orga-
nizátorům za skvěle připravený 
sportovní svátek a fanouškům za 
vytvoření jedinečné atmosféry. 
Světový pohár byl tou nejlepší 
pozvánkou na příští rok, kdy bude 
Nové Město hostit biatlonové 
mistrovství světa,“ dodal hejtman 
Schrek.

JANA�KODYSOVÁ

MISTROVSTVÍ SVĚTA V BIATLONU 2024 A ZMĚNA TERMÍNU JARNÍCH PRÁZDNIN

Letošní ročník Světového poháru v biatlonu byl generálkou na Mistrovství světa v biatlonu v roce 2024. To bude hostit 
Vysočina Arena v Novém Městě na Moravě příští rok ve dnech od 5. do 18. února. Kvůli tomu se také v Kraji Vysočina 
posunou jarní prázdniny. Původně měly být na přelomu února a března 2024, ale kvůli náročné organizaci velké biatlo-
nové akce se posouvají na termín od 12. do 18. února 2024.

Vysočina Arena v Novém Městě na Moravě zažila strhující podívanou. Na krajském stánku bylo plno. FOTO:3X ONDŘEJ RÁZL

I když medaile necinkla, fanoušci byli spokojení

Světový pohár v biatlonu se v roce 2023 po dvouleté pauze vrátil do Nového Města na Moravě. Ve Vysočina Areně byli čeští biatlonisté vidět, i když medaile 
necinkla. Fanoušci totiž vytvořili opět unikátní kulisu, během čtyř dní jich dorazilo na 84 tisíc. A fandili všem. V závodech se nejlépe dařilo Markétě Da-
vidové, která si ve stíhacím závodě dojela pro osmé místo. Velice pěkné umístění zapsala také smíšená štafeta ve složení Voborníková, Davidová, Krčmář 
a Mikyska. Skončila sedmá. Ve sprintu zapsal umístění v elitní dvacítce ještě Michal Krčmář, dojel třináctý. Markéta Davidová byla v cíli nejkratšího závodu 
šestnáctá. JANA�KODYSOVÁ,�FOTO�|�2X�JAROSLAV�LOSKOT

PRODEJ NEMOVITOSTÍ
Kraj Vysočina vyhlašuje výběrové řízení  
na prodej nemovitého majetku:

Věžní č.p. 4284, Jihlava  
(vč. pozemku par. č. 2728/3)

Stavba s železobetonovou konstrukcí s vyzdívkami s jedním podzem-
ním a čtyřmi nadzemními podlažími a pultovou střechou bez podkroví 
pocházející z počátku 90. let 20. století. V letech 2008–2009 byl objekt 
zdařile rekonstruován a upraven na administrativní budovu pro kraj-
ský úřad. Objekt v blízkosti zastávek MHD. Výběr zájemce o koupi ma-
jetku bude proveden „obálkovou metodou“, v souladu se Zásadami Za-
stupitelstva Kraje Vysočina pro převod nemovitého majetku Kraje Vyso-
čina. Minimální nabídková cena je stanovena ve výši 10 960 000 Kč. Vý-
běrového řízení se mohou zúčastnit pouze ti zájemci, kteří složí na účet 
Kraje Vysočina č. ú. 123-6404210247/0100, VS 2380710190, popř. hoto-
vě na pokladně kraje nejpozději do 12. 5. 2023 do 12:00 hodin jistinu ve 
výši 20 000 Kč.

Žižkova č.p. 1936, Jihlava  
(vč. pozemku par. č. 4066, 4085/53) 

Objekt z roku 1925, původně rodinná vila, stavebně upravován, v le-
tech 2010 až 2015 rekonstruován a modernizován. Samostatná udr-
žovaná stavba s jedním podzemním a dvěma nadzemními podlažími 
a vysokou valbovou střechou se zařízeným podkrovím. Dům je upra-
ven pro administrativní činnost, sousedí s vlastním větším parkoviš-
těm. Příslušenství tvoří přípojky sítí, venkovní schody a zpevněné plo-
chy. Pozemky jsou plně zainvestovány s dobrým přístupem z ulice Žiž-
kova a U Pivovaru. Výběr zájemce o koupi majetku bude proveden 
„obálkovou metodou“, v souladu se Zásadami Zastupitelstva Kraje Vy-
sočina pro převod nemovitého majetku Kraje Vysočina. Minimální na-
bídková cena je stanovena ve výši 14 190 000 Kč. Výběrového říze-
ní se mohou zúčastnit pouze ti zájemci, kteří složí na účet Kraje Vyso-
čina č. ú. 123-6404210247/0100, VS 2380710192, popř. hotově na po-
kladně kraje nejpozději do 12. 5. 2023 do 12:00 hodin jistinu ve výši 
20 000 Kč.

Kompletní informace o prodeji nemovitého majetku lze získat na webu  
www.kr-vysocina.cz, část úřední deska, zveřejnění záměru prodeje nemovitého 
majetku – pozemku par. č. 4066, jehož součástí je stavba: Jihlava č.p. 1936 
(bydlení); a dále pozemku par. č. 4085/53, vše v k. ú. a obec Jihlava a dále 
i pozemku par. č. 2728/3, jehož součástí je stavba: Jihlava č.p. 4284, k. ú. 
a obec Jihlava včetně podmínek a termínů výběrového řízení nebo na Odboru 
majetkovém Krajského úřadu Kraje Vysočina (tel. č. 564 602 282, e-mail: 
Kosmider.J@kr-vysocina.cz).


